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Конференція з акушерства та гінекології 
зібрала чотири сотні учасників

Для її проведення були задіяні площі нового корпусу ВНМУ
Найчисєльніша в 

Україні з гінекологічно
го профілю за останні 
роки, конференція «Су
часні аспекти збере
ження та відновлення 
здоров’я жінки» була 
визначною і для нашого 
університету: вперше
для її проведення були 
задіяні площі нового 
бібліотечного корпусу. 
Простора виставкова 
зала цього корпусу та 
місткі кімнати для сек
цій зібрали 12-13 травня 
майже 400 фармацев
тичних представників 
та акушерів-гінекологів 
зі всієї України. Учасни
ком форуму був і голо
вний позаштатний спе
ціаліст МОЗ, випускник 
Вінницького медичного 
університету, д. мед. н., 
проф. Вячеслав Воло
димирович Камінський, 
який відмітив важли
вість наукового форуму 
для країни.

- Нами було організовано 
дуже багато секцій, і допо
віді, представлені на них, 
користуються неабиякою 
популярністю, - сказала 
керівник оргкомітету кон
ференції, завідувач кафе
дри акушерства та гінеко

логії №2 ВНМУ, д. мед.н., 
проф. Ольга Василівна 
Булавенко.

Переповненими слуха
чами були, зокрема, зали 
секцій репродуктивної гі
некології, оперативного 
акушерства, онкогінеколо- 
гії, ендокринної гінекології, 
акушерства невідкладних 
станів та анестезіології. 
Конференція не була заан- 
гажована фармакологічно: 
доповіді не рекламували 
торгові марки, називались 
лише діючі лікарські речо
вини, застосовані у клініці.

Працювали на конферен
ції й декілька симуляційних 
класів.

Високий рівень науково
го форуму підтримували 
досвідчені та відомі допо
відачі: всі презентації були 
уніфіковані за одним ша
блоном та мали регульо
ваний час.

Були проведені два са- 
телітні симпозіуми та два

майстер-класи, один з яких 
- з симуляційної освіти.

Учасники конференції 
вже розглядають її як аль
тернативу щорічним гіне
кологічним конгресам, які 
до 2014 року проходили у 
Судаку, тож вона стане ре
гулярною.

- Рівень спеціалістів, які 
працюють на наших кафе
драх акушерства, є досить 
високим. Тільки докторів 
наук маємо вісім, і кожен 
займається своїм напрям
ком, і кожному є що пока
зати, - говорить Ольга Бу
лавенко. - Майже всі наші 
спеціалісти пройшли на
вчання за кордоном або на 
українських тренінгах. Має
мо й європейського експер
та з симуляційної освіти, д. 
мед. н. Дмитра Геннадійо- 
вича Конькова. І ми здатні 
не лише вчитись, але й вже 
можемо навчити інших.

Спілкувалась 
Вікторія Родінкова.
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ВНМУ став учасником 
«Вінницької 

студентської весни»
На День Європи, який відбувся у Вінниці 

14 травня, пройшов п'ятий фестиваль «Ві
нницька студентська весна-2016». Його 
учасниками стали понад ЗО вищих навчаль
них закладів I-IV рівнів акредитації Вінни
ці, Києва, Чернігова та інших міст України. 
Одним з них був Вінницький національний 
медичний університет ім. М.І.Пирогова.

У рамках фестивалю навчальні за
клади продемонстрували свої про
позиції для майбутніх абітурієнтів на 
виставці «Європейська освіта».

- До нашого стенду підходили ба
гато майбутніх абітурієнтів з різних 
міст, цікавилися умовами вступу та 
умовами проживання у гуртожит
ках університету, запитували, чи 
великий конкурс, - розповідає мето
дист навчального відділу ВНМУ Інна

Паюк. - Приходило і багато наших 
випускників. У них було величезне 
відчуття гордості за наш виш. Вони 
казали, що ми - найкращий навчаль
ний заклад. Це було дуже приємно.

Зацікавився стендом і посол Узбеки
стану в Україні Алішер Абдуалієв, адже 
ВНМУ - єдиний вінницький виш, де на
вчаються студенти з цієї країни. Він вис
ловив побажання підтримувати куль
турні зв'язки та запропонував провести

в медуніверситеті Дні Узбекистану.
- Дякую студентам Громовому 

Олександру (IV курс) та Леонтію 
Нетребіну (II курс) за їхню роботу 
біля стенду ВНМУ. Вони дуже ак
тивно представляли університет, 
розповідали про нього, відповідали 
на запитання. Завжди краще, коли 
це роблять саме студенти, - зазначи
ла Інна Миколаївна.

Катерина Баркалова

В зоні уваги - вроджені імунодефіцити
До вирішення долі таких пацієнтів долучаються й спеціалісти ВНМУ

У рамках Всеукраїнського тижня первинних імуно
дефіцитів (22-29 квітня) на Вінниччині відбувся Кру
глий стіл на тему «Первинні імунодефіцити: потре
би та реалії». За ініціативи Громадської організації 
«Рідкісні імунні захворювання», Департаменту охо
рони здоров’я Вінницької ОДА, Вінницького місь
кого департаменту охорони здоров’я, Алерго-іму- 
нологічного центру подібний захід відбувся вдруге 
в Україні. У світі такі заходи проходять з 2011 року.

До обговорення долу
чилися лікарі-імунологи, 
сімейні лікарі, лаборанти, 
а також представник Гро
мадської організації «Рід
кісні імунні захворювання» 
Оксана Стрельнікова та 
керівник Вінницького об
ласного осередку ГО «РІЗ» 
Наталія Ярмілко.

- Незважаючи на те, що 
первинні імунодефіцити 
- рідкісні захворювання, 
здійснення просвітницьких 
акцій та привернення уваги 
до них є дуже важливим. 
Адже українські сім’ї, у яких 
є такі хворі, стикаються з 
рядом проблем, пов’язаних 
як з діагностикою захво
рювання так і з подальшим 
адекватним та постійним 
лікуванням. Первинні іму
нодефіцити не мають ти
пових ознак чи яскравих 
ранніх симптомів, через 
що їх діагностують на пізніх 
стадіях. У світі від цих за
хворювань страждають по
над шість мільйонів людей. 
В Україні кількість пацієнтів

з імунодефіцитами складає 
майже три тисячі за даними 
2013 року. Тож на сторожі 
мають бути як лікарі, так і 
самі пацієнти, - говорить 
Ольга Бондарчук, к.мед. н., 
доцент кафедри фтизіатрії 
з курсом клінічної імуноло
гії та алергології ВНМУ, го

ловний позаштатний імуно
лог Департаменту Охорони 
здоров’я Вінницької ОДА.

Основним питанням під 
час обговорення була про

блематика діагностування 
та лікування первинних 
імунодефіцитів, а також

звіт ГО «РІЗ» про свою ро
боту.

Під час Круглого столу 
присутні обговорили мето
дики імунних обстежень, які 
доступні на рівні області та 
України, а також звернули 
увагу сімейних лікарів щодо 
більш ретельної діагно
стики пацієнтів, які часто 
хворіють. Було відзначено, 
що в Україні поки що діє 
державна програма, яка 
передбачає забезпечення 
медичними препаратами 
певної кількості дітей з іму- 
нодефіцитними порушен
нями, але питання щодо 
дорослих пацієнтів, не зва
жаючи на прийнятий у 2014 
році Закон про орфанні за
хворювання. є відкритим.

«мм»



Представники студентського самоврядування 
оцінювали якість медичної освіти

12-13 травня у Терно
пільському медично
му університеті на базі 
конгрес-центру «Чер
вона калина» відбулася 
конференція з якості 
освіти, куди були запро
шені проректори всіх 
медичних університетів 
із навчальної роботи та 
представники Ради мо
лодих вчених. І вперше 
учасниками такого за
ходу стали представни
ки студентського само
врядування. Вінницький 
національний медичний 
університет ім. М.І. Пи
рогова на конференції 
представляла голо
ва Ради студентського 
самоврядування вишу 
Мар'яна Чвертневич.

- Ми змогли вперше без
посередньо почути, які пи
тання вирішуються на таких 
зустрічах, і зрозуміти, яким 
чином зможемо вплинути 
на процес. На конферен
ції вирішувалося питання 
щодо закону «Про вищу 
освіту» - в основному сто
совно післядипломної 
освіти. У нас було окреме 
засідання Ради органів 
студентського самовряду
вання при МОЗ, яку очолює 
голова студентського са
моврядування Полтавської

стоматологічної академії 
Дмитро Каплун, у якому 
взяли участь голови са
моврядування практично 
всіх медичних вузів, крім 
Луганського, Донецького 
та Кримського, - розповідає 
Мар'яна.

У ході засідання обгово
рювалося Положення про 
студентське самовряду
вання, зокрема, порядок 
виборів до Ради. Він є ду
же простим: всі, хто стали 
головами студентського 
самоврядування вишів, ав
томатично стають членами 
Ради при МОЗ.

Також розроблявся план 
роботи на наступний на
вчальний рік. Зокрема, пла
нується провести флешмоб 
до Дня українського коза
цтва та єдиний для всіх ме
дичних вишів День донора. 
Крім того, було вирішено 
підготувати своєрідний по
сібник зі студентського са
моврядування.

- Посібник матиме три 
розділи. Перший - юридич
на база студентського са
моврядування. Другий буде 
присвячений проектам, які 
реалізовують різні виші: 
що очікувалося, як відб
увалася реалізація, яким 
був результат. І в третьому 
розділі кожен виш буде ді
литися досвідом вирішення

конкретних питань, з якими 
стикається студентське са
моврядування. Ми, напри
клад, будемо описувати і 
наш проект із кураторства 
над першокурсниками, і 
проведення студентської 
наукової конференції, і ро
боту наших студентів-во- 
лонтерів, які опікуються ди
тячими будинками, - каже 
Мар'яна Чвертневич.

Від конференції у неї за
лишилися тільки позитивні 
враження. По-перше - гар
на організація. По-друге
- привітне керівництво Тер
нопільського медунівер- 
ситету. І прогнози щодо 
розвитку самоврядування
- тільки позитивні.

- Зараз студентське са
моврядування набуває 
ваги. Ми, дійсно, можемо 
багато на що впливати і змі
нювати багато речей, Я була 
дуже приємно здивована 
тим, що керівництво універ
ситетів сприяє розвитку 
студентського самовряду
вання, - каже Мар'яна.

Нагадаємо, головою Ради 
студентського самовря
дування ВНМУ студент
ку було обрано у березні 
цього року. Програма, яку 
запропонувала Мар'яна, 
має два вектори: навчання 
та дозвілля. Головна мета
- налагодження та вдоско

налення конструктивного 
діалогу між студентами та 
адміністрацією, а також 
спрямування студентства 
на індивідуалізацію, щоб 
кожен міг проявити свої та
ланти та здібності.

- Зараз ми набираємо ак
тив, створюємо нові комі
тети та оновлюємо старі. 
На новий навчальний рік 
плануємо запровадити 
в інших вінницьких ВНЗ 
курс з надання первинної 
допомоги. Також хочемо 
провести турнір інтелек
туального клубу, КВН з 
викладачами та новоріч
ний студентський бал. А 
наразі триває робота з 
оновлення сайту самовря
дування університету. В 
планах також - створення 
журналу в ПДФ-форматі 
саме щодо самоврядуван
ня, - розповідає Мар'яна.

За її словами, зміни тор
кнуться і комітетів самовря
дування: їхня кількість буде 
збільшена:

Зараз ми створили 
аналітичний комітет, який 
буде проводити різні анке
тування, зокрема, планує
мо оцінити якість освіти, і 
створюємо комітет із між
народної інтеграції, який 
буде шукати різноманітні 
програми обміну.

Катерина Баркалова

Студенти ВНМУ перемогли у міжвузівському квесті
Перемогу у першому міжвузів

ському квесті, який відбувся 14 
травня, виборола команда ВНМУ. 
Ініціатором змагань виступив Ві
нницький торговельно-економіч
ний інститут, на території якого й 
проходили перегони.
Взяти участь у них мали три він

ницьких університети: медичний,
аграрний та педагогічний. Але на 
змагання «аграрії» не з'явилися. Тож 
за перше місце боролися дві коман
ди, і саме команда ВНМУ стала пе
реможцем

Квест був присвячений Дню Євро
пи, і основним його завданням була 
презентація на тему «Чому наш вуз 
можна назвати європейським».

- Команда нашого університету 
складалася з п'яти чоловік, усі - чле
ни студентського самоврядування. 
Основними спікерами були голо
ва культмасового комітету Вікторія 
Дмитренко (IV курс) та Ірина Лозо
ва (І курс). У своїй презентації вони 
показали, що ВНМУ має потужну 
матеріально-технічну базу, що ми

дуже толерантно ставимося до іно
земців та розвиваємо європейське 
мислення. Все це було відображено 
у відеоролику, - розповідає голова 
Ради студентського самоврядування 
ВНМУ Мар'яна Чвертневич.

У ході самого квесту його учасники 
і співали, і танцювали, і відгадували 
різноманітні загадки та ребуси. Од
ним із завдань було якомога швидше 
добігти до кімнати, де й потрібно було 
пройти випробувань. Ускладнювало

роботу те, що працювати командам 
довелося із зав'язаними руками. Але 
майбутні медики показали себе гід
ними перемоги.

- Думаю, наступного року наш універ
ситет не лише братиме участь у квесті, 
а й долучиться до його підготовки. 
Можливо, ВНТУ візьме на себе без
посереднє проведення квесту, а ми 
організуємо якусь платформу або курс 
лекцій, - каже Мар'яна Чвертневич.

Катерина Баркалова



Кохання - наука чи почуття?
На це питання шукали відповіді
учасники студентських дебатів

11 травня в актово
му залі ВНМУ відбувся 
перший в історії вишу 
міжкафедральний де- 
батний турнір. На ньому 
кафедри біохімії та нор
мальної фізіології дис
кутували на тему «Ко
хання: наука чи лірика». 
Учасниками стали сту

денти в основному II курсу, 
але були й першокурсни
ки. За структурою парла
ментських дебатів їх було 
поділено на два табори: 
«уряд» та «опозицію».

Перші відстоювали на
укову теорію, другі - тезу 
про те, що зрозуміти та 
описати, що таке кохання, 
неможливо, - повідомила 
одна з керівників універси
тетського дебатного клубу, 
Президент Студреспубліки 
Олександра Телегузова.

Для участі в дебатах усі 
бажаючі - а їх виявило
ся 25 - заповнили анкету, 
яка була розміщена на 
сторінці ВНМУ ВКонтакті 
та Фейсбуці. Відбір учас
ників проводили керівники 
клубу разом із завідувача
ми кафедр. Таким чином 
було сформовано чотири 
команди по двоє учасників 
у кожній.

Восьмеро було і членів 
журі: завідувачі кафедр 
Наталя Іванівна Заічко та 
Михайло Володимирович 
Йолтуховський, голова

Федерації дебатів Вінни
цької області Олег Хода- 
ков, представники кафедр 
біохімії та нормальної 
фізіології.

Тема дебатів була досить 
суперечливою, адже досі 
неможливо достеменно 
відповісти на питання, що 
таке кохання - наука чи 
почуття? Відомий латин
ський вислів «Amor omnia 
vincit» стверджує, що лю
бов усе перемагає. І сту
дентам була поставлена 
задача переконати слу
хачів, журі та опонентів у 
правильності як цієї, так і 
протилежної думки.

Так, наука доводить гене
тичні передумови кохання з 
першого погляду. Зокрема, 
феромони сприяють збуд
женню гіпоталамо-гіпофі- 
зарної системи, а актив
ність мигдалевидного тіла 
змушує нас бачити у своєму 
обранцеві тільки найкра
ще. У той самий час зали
шається багато речей, які 
наукою пояснити не можна 
- лише почуттями і ліри
кою. Не можна точно пояс
нити, чому чоловіки, що за 
природою є полігамними, 
все ж присвячують життя 
лише одній жінці. Чому ж ін
стинкти в процесі еволюції 
перетворились у почуття? І 
все-таки, можливо, фізіоло
гічні процеси - це результат 
впливу моральних цінно

стей та суспільства?
«Науковці» оперували 

знаннями в області біохімії 
й фізіології та стверджу
вали, що причина виник
нення почуття криється у 
вазопресині та окситоцині, 
а саме - у їх впливі на дію 
верхньої скроневої звиви
ни та гіпокампа. Також не 
можна забувати про вплив 
дофаміну та норадреналіну 
для покращення довготри
валих стосунків. А ще на
водили факт того, що саме 
нульова пара черепних 
нервів впливає на закоху- 
ваність.

А от «лірики» аргумен
тували правильність своєї 
думки тим, що кохання 
можна вважати каталі
затором для мистецтва, 
творцем образів, які зму
шують нас замислитись 
над сенсом життя. Серед 
доказів того, що кохання - 
це почуття, наводився те
зис про те, що люди зако
хуються не тільки заради 
того, щоб продовжувати 
рід, про що свідчить існу
вання такого явища, як не- 
розділене кохання, і, звісно 
ж, фразою, яка підсумовує 
сенс кохання, можна вва
жати: «У цьому світі ти

лише - одна людина, а для 
когось - увесь світ».

Як бачимо, для цієї теми 
важко достеменно точно 
визначити, хто саме пра
вий. Як казав А. П. Чехов: 
«Тайна сия велика єсть». 
Проте безапеляційні аргу
менти учасників дебатів 
відіграли найважливішу 
роль у визначенні пере
можців турніру. Ними ста
ли «науковці» Кручок Лідія 
та Новіцька Ярослава, а 
почесне друге місце зай
няли Паньків Анастасія та 
Павлюк Юлія.

За особливі досягнення у 
мистецтві дебатів були на
городжені:

Найкращий науковець - 
Повшедна Тетяна 
Найкраще оформлення 
презентації - Царук Роман 
Найкращий спікер - Пав
люк Юлія
Найкращий інтерв'юер - 
Любевич Ростислав 
Найкращий аналітик - 
Новіцька Ярослава 
Найкращий науковець - 
Паньків Анастасія 
Найкреативніший спікер - 
Степаненко Ольга

Богдана Плотиця, 
І курс.

Катерина Баркалова

Змагання з віджимання серед хлоп
ців та присідання серед дівчат відбу
лися у ВНМУ 11 травня. Організато
рами спортивного заходу виступили 
студентська рада та студентський 
профком університету.

Як повідомив голова комітету 
спорту й оздоровлення профкому,

другокурсник Олександр Клімчук, у 
змаганнях взяли участь 14 студентів 
ВНМУ - вісім дівчат та шестеро хлоп
ців.

Серед хлопців найкращий резуль
тат показав Р.Клименко, група 996 ІІІ 
курсу, який віджався 121 раз. На дру
гому місці - Т. Вовк, група 116 1 курсу

Тисяча присідань - 
це не межа
Як студенти ВНМУ присідали 
та віджимались

(100 разів), на третьому - А.НІкоро- 
вич, група 126 і курс (89 раз).

Найсильнішою та найвитривалі- 
шою серед дівчат виявилася Т.Киви- 
рича. (IV курс, група 12а). її результат
- 1121 присідання. Трохи відстала від 
неї О.Чайківська (IV курс, 11 група)
- 1119. На третьому місці - В.Клоч- 
ко із результатом 831. Усі, хто посів 
призові місця, отримали призи: .по
дарунки за «бронзу», подарункові 
сертифікати на 200 гривень одного 
зі спортивних магазинів за «срібло» 
та місячні абонементи на 12 занять у 
спортклубі - за «золото».

Катерина Баркалова



Вінницькі стоматологи перемогли 
на всеукраїнському брейн-рингові

У фінал команда ВНМУ вийшла достроково
Команда “Емакс" 4 та 5 курсів стоматологічного факультету Вінниць

кого національного медичного університету ім. М.І. Пирогова 15 квіт
ня перемогла у «Брейн-рингу зі стоматології» - щорічній міжнародній 
інтелектуальній студентській грі, створеній на стоматологічному фа
культеті Національного медичного університету імені О.О.Богомольця 
в 2000 році. Курує проект Українська асоціація профілактичної та ди
тячої стоматології. Вінницька команда перемагає на цьому статусному 
студентському змаганні не вперше. Цього року вінничани у фінал по
трапили достроково: виграли відбірковий тур чемпіонату, який прово
дився на базі Буковинського медичного університету 19 березня.

«Незважаючи на шалений темп 
нашого життя, студентські роки, що 
минають дуже швидко, залишаться 
в нашій пам’яті надовго. Одним з та
ких незабутніх епізодів, безсумнівно, 
стала участь нашої команди у тради
ційному брейн-рингу зі стоматоло
гії, який відбувся у Чернівцях, - так 
учасники команди описали вражен
ня від відбіркового етапу гри. - Після 
внесення до списків учасників наша 
команда розпочала підготовку до 
змагань, але, чесно кажучи, ми ще 
не усвідомлювали на той час усієї 
відповідальності, яка згодом лягла 
на наші плечі. В найкоротший час ми 
підготувались для змагань і вируши
ли за перемогою. І перемогли!».

- Команда продемонструвала ви
сокий рівень теоретичної підготовки, 
зайняла перше місце у відбірковій грі 
між командами ЛНМУ, ІФНМУ та, ра
зом з ВДМУ, вийшла у фінал брейн 
рингу зі стоматології, - сказав тренер

команди, завуч кафедри хірургіч
ної стоматології та щелепно-лице
вої хірургії, доц. Сергій Степанович 
Поліщук.

Виграти у Києві було складніше: 
«Спочатку вдавалося не все, навіть 
був момент морального та нерво
вого виснаження, але дивлячись у 
залу, ми отримували підтримку, яка 
стимулювала і надихала до бороть
би. Ближче до кінця гри команда вже 
не зважала на рахунок гри, а просто 
робила свою роботу - і отримала свій 
результат», - написали спеціально 
для «ММ» учасники команди. Її ка
пітаном був студент 5 курсу 18 гру
пи, Школьний Роман, учасниками 
- інтерн другого року навчання По
пик Ганна; студент 5 курсу 1 групи, 
Карабаєв Влад; студент 4 курсу 42 
а групи, Кравчук Ярослав; студент 4 
курсу 42а групи, Березюк Владлен; 
студентка 4 курсу 45 а групи, Рак Те
тяна.

Команда “Емакс” дякує за сприян
ня в підготовці та поїздці на конкурс 
декану стоматологічного факульте
ту доц. Постоловській Тамарі Тимо- 
фіївні, заступнику декана стомато
логічного факультету доц. Кордон 
Юлі Володимирівні, за допомогу та 
поради завідувачу кафедри хірургіч
ної стоматології та щелепно-лицевої 
хірургії проф. Шувалову Сергію Ми
хайловичу. Особлива подяка людині, 
без якої не було б команди і наших 
перемог - завучу кафедри хірургіч
ної стоматології та щелепно-лицевої 
хірургії доц. Поліщуку Сергію Сте
пановичу. Велика подяка - й всім 
вболівальникам, які підтримували 
учасників У Києві.

«ММ»

Баскетболісти ВНМУ вибороли «срібло» 
обласної студентської ліги

71:82 - з таким рахунком зіграла у фіна
лі чемпіонату баскетбольної студентської 
ліги Вінниччини команда ВНМУ, поступив
шись збірній педагогічного університету. 
Гоа відбулася 21 травня, а кількома година
ми раніше «бронзу» турніру виборола ко
манда аграрного університету, поборовши 
«політех».

Чемпіонат баскет
больної студентської 
ліги Вінниччини прово
дився вперше - завдя
ки Федерації баскет
болу України. У ньому 
грали вісім команд.

Шість - команди вишів 
III-IV рівнів акредита
ції: медичного, аграр
ного, педагогічного, 
політехнічного та 
Донецького універси
тетів, а також торго
вельно-економічного 
інституту. Крім них 
- команди транспорт
ного та технічного 
коледжів. Починаючи 
з жовтня, вони зага
лом зіграли понад 60 
разів, - повідомив го
ловний суддя турніру, 
викладач кафедри 
фізичного виховання 
та лікувальної фіз
культури Сергій Дусь. 

За його словами, наступного 
року до турніру приєднаються 
ще дві чи три команди. Також 
планується і жіночий чемпіонат 
ліги, у якому гратиме близько 
восьми команд.

Катерина Баркалова
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Професор Наталя Волощук: «Відчуваю веЛИЧЄЗНУ
відповідальність за традиції кафедри і 
прагну гідного їх продовження»

- Наразі Ви - молода 
доктор наук, професор та 
завідувач кафедри. Задо
волені життєвим резуль
татом?

- Мабуть, немає людини, 
яка, маючи певний рівень 
інтелекту, буде повністю 
собою задоволена. Це було 
б дуже погано і так не має 
бути. Кожен досягнутий рі
вень, як у комп’ютерній грі, 
відкриває свої горизонти, і 
у кожному рівні є свої ща
блі, на які хочеться підня
тись - все вище, і вище. Так 
само і я. Почала я свою на
укову діяльність з перших 
інститутських років. І мені, 
наприклад, дуже приємно, 
що 26 років я знаходжусь 
на одній кафедрі і росла 
саме на цій кафедрі, по
чинаючи з аспіранта, яким 
я стала через рік після за
кінчення інституту, і по
ступово пройшла всі етапи 
наукового та педагогічного 
росту та трансформації.

- Чому Ви вирішили ста
ти лікарем?

- Можна сказати - випад
ково. Моя подруга, з якою я 
10 років вчилась в одному 
класі, мріяла стати лікарем, 
і я вирішила йти до медін
ституту разом з нею. За
кінчила. Навіть рік провела 
в інтернатурі, а потім, коли 
Олександр Олександро
вич Столярчук узяв мене 
на кафедру, я зрозуміла, 
що це - те місце, де я хочу 
жити і працювати до кінця 
свого робочого стажу. А 
потім з’ясувалось, що моя 
мама дуже хотіла вступити 
у Харків у фармацевтичну 
академію, але бабуся її не 
пустила так далеко, і вона 
залишилась у Сумах, звід
ки родом, у педагогічному 
інституті. А тато мій мав не
вдалу спробу вступу у ме
дичне училище, після якої 
подався у педагогічне. їх 
заклад перевели у Вінницю 
з Новоград-Волинського, і 
він став першим випускни
ком спортивного факуль
тету нашого педагогічного 
інституту.

- А як прийшли у науку?
- Мене запросив до аспі

рантури знову ж таки, мій 
перший вчитель, який дав 
мені путівку в життя, Олек
сандр Олександрович Сто

лярчук. Я навіть пам’ятаю, 
яким був мій перший на
уковий дослід, який ми ро
били на кафедрі. Це була 
місцевоанестезуюча дія на 
мишах. Я безмежно вдячна 
Олександру Олександро
вичу, тому що він не просто 
показав мені, як треба пи
сати дисертацію, як треба 
працювати, він навчив та
ким моментам, яких у су
часному світі, в тому числі 
- науковому, - не у всіх по
бачиш. Він був надзвичай
но тактовною людиною. Він 
перші декілька місяців на 
пари до мене не приходив, 
давав мені час оговтатися 
та заспокоїтися, після того 
він мені дуже делікатно 
сказав: «Можна я до вас 
прийду на лекцію, послу
хаю», - звичайно, можна, 
але це вже було, коли я 
ту лекцію читала не один 
раз. Щодо наукових екс
периментів - він ніколи не 
стояв над головою, з две
рей бачив, що працюємо, 
і не надокучав. Перевірив 
раз, побачив, що я працюю 
як треба, протокол веду, і 
більше не тиснув. Ніколи 
не примушував сидіти від 
дзвінка до дзвінка.

-1 як Ваші наукові почи
нання втілились у канди
датській дисертації?

- Кандидатська моя сто
сувалась впливу серцевих 
глікозидів та їх комбінації 
з іншими кардіотропними 
препаратами на електричну 
стабільність міокарда. Ми 
знімали кардіограми щу
рам, потім ловили котів - це 
ще одна із сторінок науко
вого життя багатьох фар
макологів і моя - також, яку 
неможливо забути. Ловили 
ми їх на валеріанку, пізніми 
вечорами, на смітниках. За
звичай, щоб не булотактем- 
но та страшно, когось треба 
було узяти у компанію. Зло
влених котів складали у мі
шок, і якось утримували до 
ранку, а потім везли цей мі
шок у тролейбусі-трамваї до 
університету.

- Гарт, який Ви отримали 
при науковій звитязі, за
раз допомагає?

- Ця школа- моє щастя! Бо 
крім Олександра Олексан
дровича , мене доля зве- ла 
з іншим керівником та нау

ковцем, якого, на жаль, вже 
немає, це Олександр Олек
сійович Пентюк. Це мій був 
другий учитель, якому я 
завдячую своїм справжнім 
зростанням у науково- му 
плані. У нас був спільний 
напрямок наукових інтер
есів з кафедрою біохімії - 
«біохімічна фармакологія» 
або «фармакологічна біо
хімія», і Олександр Олек
сійович часто був опонен
том та рецензентом наших 
робіт. Професор Пентюк 
запропонував мені напря
мок докторського дослі
дження, який врешті-решт 
вилився в тему дисертації. 
Вона звучала так: «Статеві 
чинники у фармакологічній 
активності та токсичності 
сучасних нестероїдних про
тизапальних засобів». Ми 
засвоїли деякі методики, і 
я почала працювати. Але, 
напевне, я пройшла багато 
вогню, води та мідних труб. 
Зокрема, коли, одного 
разу, я принесла результа
ти своїх досліджень профе
сору Пентюкові, він, сидячи 
на Медведева у своїй лабо
раторії, подивився на них і 
сказав: «А тепер нехай це 
хтось повторить іншими 
руками, на інших щурах та 
в інший час!»., - хотів упев
нитись у достовірності мого 
результату. Інші люди під 
моїм керівництвом повто
рили ці дослідження, і ми, 
дійсно, впевнились, що у 
самців та самок процеси, 
що ми вивчали, протікають 
по-різному. Після того роз
почались нові круги мого 
аду: Олександр Олексійо
вич був людиною фантас
тичного розуму, і вимагав, 
щоб такий самий рівень 
швидкості та розуму мали й 
його учні. І чим більше лю
дина могла, тим більше він 
з неї вимагав. І скільки ми 
плакали, потерпали до того 
часу, поки не навчились 
робити те, що він вимагав, 
так, щоб наша робота ста
ла бездоганною!

- А членом студентсько
го наукового товариства 
Ви були? Чому Вас при
значили його куратором?

- Членом СНТ я ніколи 
не була, але дуже багато 
працювала із молоддю, із 
студентами. Щороку - з

різними. Вони виконували 
роботи, їздили у інші міс
та, виступали. І потім Ігор 
Володимирович Сергета, 
будучи проректором з на
укової роботи, викликав 
мене до себе і поставив до 
відома, що за результатом 
анкетування самих членів 
СНТ абсолютною більшіс
тю мене обрали куратором 
цього товариства.

- У чому, як Ви вважає
те, секрет Вашої популяр
ності у молодих вчених?

- Я люблю працювати з 
молоддю, ніколи не пози- 
ціоную себе вищою за них, 
розумнішою. Працюю зі 
студентами як з рівними, 
як з колегами, навіть, не со
ромлюсь сказати, що я чо
гось не знаю або у чомусь 
невпевнена, і ми можемо 
з’ясувати це разом. Ще 
один рецепт моєї успішної 
комунікації зі студентами 
- «обтяжений анамнез»: 
моя мама працювала 50 
років викладачем, і лише 
минулого року, у 77 років, 
вийшла на пенсію. Тому і я 
добре почуваюсь, будучи 
педагогом.

- Коли і де Ви захистили 
докторську дисертацію?

- Докторську дисерта
цію я захищала у Інституті 
фармакології та токсико
логії НАМИ України, у місті 
Києві. Тепер я вважаю цей 
інститут майже рідним. 
Кандидатську захистила у 
1994 році, а докторську - у 
2011. На жаль, мій науковий 
консультант до того часу 
вже помер, і ми, його докто
ранти, яких на той момент 
було четверо, осиротіли. 
Ми зібрались та вирішили 
допомагати один одному, 
радились, і усі його учні 
прекрасно захистились. 
Звичайно, мені допоміг і 
професор Георгій Іванович 
Степанюк.

- А важко тепер Вам, піс
ля Георгія Івановича, бути 
завідуючою кафедри?

- Я була призначена на 
посаду вже більше року, 
восени обрана за конкур
сом, і тому вже пішов дру
гий рік мого перебування 
на посаді. І, напевне мені 
тут не важко. Я працюю на 
цій кафедрі 26 років, знаю 
тут все. З 2003 року, 13 ро-
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ків, я працювала завучем 
кафедри. Тому для мене 
абсолютно не є новою ні 
наукова, ні методична, ні 
педагогічна робота.

- Які плани на майбутнє 
маєте у науці?

- Науковою роботою я, 
як займалась, так і продо
вжую. Чудово розумію, що 
рівень, на який я вийшла, 
потребує нових, саме - нау
кових досягнень, тому що я 
знаю традиції нашої кафе
дри, і це - та планка, нижче 
якої я не можу опускатися.
І планка ця в межах Укра
їни та за кордоном - дуже 
висока. Тому що прізвище 
Олександра Олександро
вича Столярчука знали у 
багатьох країнах, і прізви
ще Георгія Івановича Сте- 
панюка добре відоме як в 
Україні, так і за її межами.

- Що вас надихає на нові 
наукові здобутки? Із чим 
працюєте?

- Нині ми працюємо у но
вому напрямку, це дослі
дження газотрансміторних 
молекул, серед яких нашу 
увагу привернув гідроген 
сульфід - H2S, сірково
день, який був добре ві
домий і раніше. Ще Олек
сандр Олексійович Пенткж, 
коли ми працювали над 
докторською, окреслив 
нові можливі горизонти для 
цієї молекули, яка разом із 
молекулами оксиду азоту 
та чадного газу є вазоди- 
лятуючою, та залучена у 
багато патологічних, фізіо
логічних процесах, і, якщо 
говорити сучасною мовою, 
H2S зараз в тренді. Джере
лом цього газу є вивержен
ня вулканів, його містять 
сірководневі води Грузії, які 
мають лікувальні власти

вості. Дефіцит сірководню 
чітко пов’язаний із недо
статністю розумового роз
витку, і дія його залежить 
від походження - ендо- чи 
екзогенного. Перша дис
ертація, яка була захище
на під моїм керівництвом, 
якраз і стосувалась зміни 
токсичності нестероїдних 
протизапальних засобів 
на прикладі діклофенаку 
за умов підвищеного або 
зниженого вмісту гідроген- 
сульфіду в організмі. Ви
являється, що підвищення 
рівня цього газотрансмі- 
тора є сприятливим з точ
ки зору пошкоджуючої дії 
діклофенаку на шлунок. 
Це має велике практичне 
значення, адже може при
звести до створення засо
бів, що вивільняють H2S. 
Тобто, хіміки-синтетики 
можуть призвести до появи 
молекули НПЗП, аспірину, 
приміром, або іншої, яка 
вивільняє H2S, що робить 
її більш безпечною для за
стосування. Модифікація 
існуючих препаратів наба
гато краща та дешевша для 
нашої країни, аніж створен
ня лікарського засобу «з 
нуля». Наразі ми ведемо 
перемовини із вітчизняним 
фармвиробником щодо по
дальшої співпраці у цьому 
напрямку.

- Чи маєте співпрацю 
із науковцями за кордо
ном?

- Ми нещодавно розпоча
ли спільну наукову діяль
ність з фармацевтичними 
підприємствами України, і 
ми дуже сподіваємось, що 
наші ідеї зацікавлять ці фір
ми, і співпраця з ними до
зволить нам вийти на між
народний рівень.

- Візитівкою та ще од
нією з традицій кафедри 
фармакології є фарм- 
шоу...

- О, про нього можна гово
рити багато. Це діяльність, 
якої студентам дуже й дуже 
бракує. Дякуючи Богу, в 
університеті проводить
ся також пропедевтшоу, 
з’явилося й патофізіологіч
не шоу, і хірургія проводить 
своє шоу декілька років по
спіль: йде Ренесанс твор
чого напрямку у нашому 
університеті. Це дуже до
бре, тому що дітей не мож
на навантажувати одними 
заліками, модулями. Об
сягу інформації стає все 
більше, ми вимагаємо її 
знання, а от показати, які 
у нас талановиті діти, як 
вони можуть співати, тан
цювати, і, плюс, працювати 
у тематичній спрямованос
ті, ми можемо не завжди. 
Крім того, виступи на сцені 
вчать молодь культурі по
дання себе, культурі пове
дінки серед людей. Це дуже 
важливий виховний мо
мент. Важливим моментом 
фармшоу є й публічність, 
набуття вміння виступити 
перед великою аудиторією, 
проявити кмітливість, не 
розгубитись.

-Ви - всебічно розви
нена творча особистість. 
І це, можливо, допомагає 
Вам проводити і фарм
шоу. А ще якісь таланти 
маєте?

- Малюю. Ось, картина, 
наприклад. Не можу сказа
ти, що маю великі здобут
ки у мистецтві, але, іноді, 
хочеться самовираження. 
А от фармшоу - це один з 
напрямків роботи з молод
дю, де мені допомагає й, 
мабуть, вроджене почуття 
гумору.

- У чому - Ваше джерело 
енергії для праці?

- Напевне, це дуже до
бре, коли людина вміє не 
лише плідно працювати, 
але й гарно відпочивати. 
Я бачу свій відпочинок у 
подорожах. Можливо, це 
звучить банально, але у 
подорожах людина бачить 
світ, знайомиться із новими 
людьми і дуже гарно про
водить свій час, не просто 
на пляжі біля моря, а й спо
глядаючи якість гарні речі. 
Італія, Франція, Голландія, 
Австрія, - це те, що я відві
дала, не включаючи інших 
відомих місць. Дуже по
зитивне враження на мене 
справила Грузія. Батумі 
більше європеїзований. V 
Тбілісі та Кутаїсі дуже відчу
вається грузинський фоль

клор. Ще б хотіла поїхати 
до Ізраїлю, Чорногорії, де 
живе друг мого дитинства, 
який мене запросив у гості. 
Обіцяв мені «найгарніший у 
Європі вид з вікна»

- Чоловік, як я вже знаю, 
допомагав Вам при ви
конанні дисертації. А чим 
він займається у повсяк
денному житті?

- Це не просто мій чоловік. 
Він - мій однодумець, друг, 
який дуже багато для мене 
важить. Він - обласний 
дитячий позаштатний ней
рохірург, має дуже важку 
роботу. Працює лікарем у 
дитячій обласній лікарні та 
доцентом кафедри невро
логії та нейрохірургії фа
культету післядипломної 
освіти, має величезний пе
дагогічний досвід.

- Піде у докторанти?
- Мабуть - ні. У нашій 

родині зараз інша мета: у 
ній з’явився ще один ней
рохірург. Це - наш син, який 
закінчив п'ять років тому 
наш університет. І хоча він 
робив досліди та виступав 
на студентських конферен
ціях з фармакології, бать
ківські гени узяли гору, і 
він вибрав нейрохірургію. 
Закінчив інтернатуру та 
клінічну ординатуру в Ін
ституті нейрохірургії імені 
А.П. Ромоданова, залишив
ся там на роботу. Тепер він 
день і ніч проводить там 
біля хворих, і я бачу, що 
йому це подобається, а нас, 
як батьків, це дуже силь
но тішить. Тому, я думаю, 
що буду старатися допо
могти своєму синові, щоб 
його лікарська та наукова 
кар’єра зростали.

- Що очікуєте від май
бутнього життя?

- Хочеться жити у мир
ній, процвітаючій країні. 
Хочеться, щоб країна тебе 
гідно оцінила, і тоді буде 
й додаткове натхнення до 
праці, після якої можна 
буде гарно відпочити. Хо
четься простих людських 
радощів родини, хочеться, 
щоб як можна довше була 
жива матуся, хочеться, 
щоб син був щасливий, хо
четься побачити онуків та 
хочеться здоров’я для того, 
щоб втілити у життя кар’єр
ні плани. А те, що я повинна 
берегти та примножува
ти традиції кафедри - це 
навіть не обговорюється. 
Я відчуваю величезну від
повідальність за традиції, 
вони потребують від мне 
великого та гідного продов
ження.

Спілкувалась Вікторія 
Родінкова.
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життя СЛЄПОВА Тетяна Олексіївна - доцент кафедри соціальної медицини 
та організації охорони здоров’я ВНМУ ім. М І.Пирогова, улюблений вчитель і 
наставник студентської молоді протягом більш як 50 років.

Тетяна Олексіївна прожила плідне, 
яскраве життя, успішно поєднувала на
вчально-методичну та наукову роботу, 
її педагогічна діяльність була творчою, 
сповненої любові до студентів та глибо
кої поваги до колег.

Колектив кафедри та університету, 
колеги, наукова спільнота та широка 
громадськість сповнені глибокої скор
боти. Висловлюємо щирі співчуття сім’ї

Тетяни Олексіївни, для якої ця втрата 
є особливо важкою. її життя назавжди 
залишиться в нашій вдячній пам’яті 
взірцем людяності, мудрості, високого 
професіоналізму і служіння науці.

Ректорат, колектив кафедри 
соціальної медицини та організації 

охорони здоров’я, профспілковий 
комітет, редакція «ММ»

Новини науки
Розкрита таємниця алкоголізму
Нейробіологи знайш

ли ланцюги з нейронних 
клітин, відповідальні за 
алкоголізм. Це допоможе 
в розробці нових методів 
лікування алкоголізму. 
Знайдені вченими з Універ
ситету Північної Каролі- 
ни ланцюги з нейронних 
клітин об’єднують дві об
ласті мозку — розширену 
мигдалину і вентральну 
ділянку кортексу. які від
повідають за реакцію на 
стрес і залежність відповід
но. Дослідження опубліко
ване в журналі Biological 
Psychiatry. Розширена миг
далина задіяна в реакції на 
такий психологічний стрес, 
як втрата роботи або коха
ної людини, а вентральна 
ділянка кортексу задіяна в 
отриманні задоволення від 
їжі, наркотичних речовин 
та алкоголю. Досліджен
ня свідчить, що алкоголь 
активує CRF-нейрони в 
розширеній мигдалині, які 
передають збудження вен
тральної ділянки кортексу і, 
в кінцевому підсумку, спри
яють подальшому вживан
ню спиртного. Зазначимо, 
люди, які починали пити 
в підлітковому віці, з біль
шою ймовірністю ставали 
в майбутньому алкоголіка
ми.

Джерело: fakty.ictv.ua

Позмінна робота впливає на 
розумові здібності

Порушення ходу внутріш
ніх біологічних годин шкід
ливо для мозку. Хоча до цих 
пір існує безліч професій, 
які передбачають роботу за 
змінним графіком.

Необхідність регуляр
ної адаптації організму до' 
нового графіка роботи у 
людей, яким доводиться 
працювати то у першу, то 
у другу, то у третю зміну, в 
кінцевому підсумку швидко

викликає порушення цир- 
кадних ритмів, що вкрай 
негативно позначається на 
роботі багатьох систем ор
ганізму.

Вже доведено, що робота 
за змінним графіком здатна 
підвищувати ризик розвит
ку ожиріння, діабету 2-го 
типу і навіть деяких форм 
раку.

А шведські дослідники 
вперше виявили, що такий 
графік пов’язаний з поміт
ним погіршенням когнітив- 
них функцій - навіть у 
відносно молодих людей, 
вимушених працювати за 
змінним графіком, спостері
гаються зміни інтелекту, ха
рактерні для літнього віку.

Вчені з двох універси
тетів Швеції - міст Упсала і 
Мальме провели тестування 
когнітивних функцій у 7 000 
жителів цієї країни приблиз
но одного віку.

Близько половини учас
ників на момент досліджен
ня або до нього були зай
няті на роботах з гнучким 
графіком.

Всі випробовувані викону
вали завдання стандартно
го тесту на зорово-моторну 
координацію (Trail Making 
Test). В ході тестування їм 
треба було якомога швид
ше з'єднати лінією в зво
ротному порядку хаотично 
розкидані на дисплеї кру
жечки, пронумеровані від 1 
до 25, а також вибудувати в 
низхідному порядку цифри і 
букви.

Вчені виявили, що у ви
пробовуваних, які працю
вали позмінно, на момент 
проведення тесту або за
лишили таку роботу менш 
ніж за 5 років до початку 
експерименту, результати 
тестування в більшості були 
такими, як у людей набага
то старшого віку.

А найкращі результати по
казали ті учасники, які ніко

ли не працювали позмінно, 
або ті, хто звільнився з ро
боти із гнучким графіком 
більш ніж за 5 років до екс
перименту.

За матеріалами heaith- 
ua

Після 40 років потрібнії 
працювати три дні на тиждень 

- вчені
Триденний робочий тиж

день - ідеальне рішення для 
людей старших 40 років, 
дійшли висновку вчені, 
передає ВВС, Науковці 
Мельбурнського інститу
ту прикладної економіки 
та соціальних досліджень 
з’ясували, що в умовах не
повного робочого тижня і 
за відсутності перевтоми 
і стресів учасники експе
рименту - близько 3000 
чоловіків і 3500 жінок стар
ших за 40 років, які працю
вали 25 годин на тиждень,
- демонстрували найбільшу 
продуктивність. Когнітивні 
здібності тих, хто працює 
близько 60 годин на тиж
день, нижчі, ніж у безробіт
них однолітків.

- Робота може бути пали
цею з двома кінцями. З од
ного боку, вона стимулює 
мозкову активність, але в 
цей же час переробки і пев
ні види завдань можуть про
вокувати перевтому і стрес, 
що, в свою чергу, може 
негативно позначитися на 
пізнавальних здібностях,
- йдеться в дослідженні. 
Професор економіки Лан
кастерського університету 
Герайнт Джонс наголошує, 
що дослідження стосується 
лише співробітників, стар
ших 40 років. Але, за його 
словами, не можна робити 
висновок, що для співробіт
ників інших вікових груп ці 
висновки несправедливі. 
Результати дослідження 
дуже важливі в умовах, 
коли в багатьох країнах

приймається рішення про 
підвищення пенсійного віку, 
зазначають вчені.

Джерело: fakty.ictv.ua

Сприймайте другу половинку як 
ідеальну

Задоволеність своєю дру
гою половиною далеко не 
завжди залежить від наяв
ності у неї повного набору 
бажаних якостей. Вчені з 
Університету штату Техас в 
Остіні обстежили 259 дорос
лих людей: 119 чоловіків та 
140 жінок, які перебували у 
стосунках у середньому сім 
з половиною років, пише 
rg.ru. Кожного учасника про
сили назвати 27 якостей, які 
повинні бути у ідеальної дру
гої половини. Після необхід
но було порівняти, наскіль
ки людина сама відповідає 
ідеалу і наскільки відповідає 
йому її партнер. У результаті 
ті люди, які вважали своїх 
коханих більш ідеальними, 
ніж вони самі, завжди були 
задоволені стосунками і 
максимально намагалися 
утримати свою пару. А ось 
респонденти, які вважали 
себе ближчими до ідеалу, 
ніж їх партнер, були задово
лені далеко не завжди. Сто
сунки влаштовували їх лише 
в тому випадку, коли вони 
розуміли: моя друга полови
на - найкраща з усіх доступ
них варіантів.

- Нам не потрібні ідеаль
ні люди для того, щоб бути 
щасливим у відносинах. 
Досить знайти кращого пар
тнера, доступного для нас, 
- говорить автор досліджен
ня Деніал Конрой-Бім. За 
словами іншого автора, про
фесора психології Девіда 
Басса, ключові фактори, 
що призводять до зради і 
розставання, - це незадово
леність стосунками і занадто 
сильні спроби утримати дру
гу половину поруч із собою.

Джерело: fakty.ictv. ua
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